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Mesajul Preşedintelui Uniunii Naţionale a Barourilor din România adresat participanţilor la 
manifestarea intitulată de organizatori „181 de ani de avocatură în Bucureşti” 
 
 
 
 
 
Domnule Decan,  
Doamnelor şi Domnilor invitaţi,  
Stimaţi Confraţi avocaţi,  
 
 
În numele Consiliului Uniunii Naţionale a Barourilor din România şi al Comisiei Permanente 

a Uniunii Naţionale a Barourilor din România vă mulţumesc pentru ocazia oferită instituţiei 
Preşedintelui U.N.B.R. de a participa la o veritabilă sărbătoare anuală a Baroului Bucureşti, care, 
reluată an de an se confundă cu "Ziua Baroului Bucureşti" ! 

Avocaţii bucureşteni evocă împlinirea a 181 ani de avocatură în Bucureşti în condiţiile în 
care sunt provocaţi de confruntarea aplicării sau intrării în vigoare a noilor Coduri, eveniment cu 
rezonanţă istorică în evoluţia legislativă a României, dar care implică un efort imens pentru toţi 
avocaţii. În lipsă de resurse financiare bugetare, nu există programe ale autorităţilor publice privind 
pregătirea avocaţilor pentru aplicarea noii legislaţii, ori pentru cunoaşterea acesteia, prin avocaţi, 
de către destinatarii normelor juridice: cetăţenii, instituţiile, agenţii economici. Resursele financiare 
de care dispun barourile pentru realizarea acestui deziderat sunt cvasi-inexistente, iar aplicarea 
corectă a noii legislaţii este de neconceput fără avocaţi bine pregătiţi. În aceste condiţii, pregătirea 
avocaţilor se face cu resurse proprii, din ce în ce mai reduse pentru un mare număr de avocaţi. 

Manifestările ocazionate de acest eveniment aniversar se desfăşoară în condiţiile în care 
criza profundă a societăţii româneşti este prezentă şi în profesia de avocat, care la rândul ei trece 
prin propria sa criză, cu dimensiuni etice dar, şi economice. Numeroşi confraţi se confruntă cu 
probleme reale, unele insurmontabile, privind dreptul la existenţă profesională pe bază de onorarii 
de avocat. Cererea de servicii juridice prin avocat a scăzut semnificativ, în condiţiile în care 
concurenţa profesională este grav distorsionată de canale de distribuţie a clientelei, specifice unei 
"pieţe subterane", adesea favorizate de atitudinea autorităţilor publice. A fost necesară intervenţia 
acestora pentru protecţia resurselor bugetare destinate plăţii onorariilor cuvenite unui număr 
restrâns de avocaţi, dar intervenţia a avut şi are consecinţe grave privind dreptul de acces la 
servicii profesionale avocaţiale, drept care nu poate fi limitat prin condiţii ce distorsionează dreptul 
constituţional la alegerea liberă a avocatului.  

Resursele bugetare pentru asigurarea remunerării la timp a asistenţei judiciare sunt 
limitate. Plata onorariilor pentru asistenţă judiciară se face cu întârziere, totdeauna în condiţiile în 
care, obligaţia este satisfăcută după îndestularea altor prestaţii datorate de ordonatorii de plăţi în 
sistemul judiciar.  

Chiar şi în aceste condiţii, organizarea unei manifestări prin care avocaţii sărbătoresc şi 
menţin tradiţii ale înaintaşilor lor semnifică efortul de a apăra brandul unei profesii fără de care 
statul de drept nu poate funcţiona. Profesia îşi regăseşte identitatea prin raportarea la valorile 



 2 

tradiţionale ale "avocaturii din Bucureşti" din perioada în care activitatea avocaţilor se desfăşura 
într-un climat marcat de implicarea avocaţilor în construcţia democraţiei bazate pe lege de la 
înfiinţarea germenilor Corpului de avocaţi în Bucureşti şi până la perturbarea profundă a rolului 
avocatului în societate, faţă de sistemul judiciar, în general.  

Baroul Bucureşti, cel mai mare barou al ţării, a avut şi are un rol decisiv în dezvoltarea 
profesiei !  

Celelalte barouri din România urmăresc evoluţia avocaturii din Bucureşti, "importă" modele 
de dezvoltare a acesteia, asigură dezvoltarea a numeroşi avocaţi bucureşteni prin activităţi 
profesionale domiciliate pe raza de activitate a altor barouri şi conlucrează onest cu Baroul 
Bucureşti pentru conservarea reperelor etice ale profesiei.  

Evocările, manifestările tematice cu caracter aniversar, programul de socializare care 
finalizează sărbătoarea Baroului, prezenţa unor invitaţi din străinătate şi a unor reprezentanţi ai 
autorităţilor publice cu care profesia conlucrează, trebuie să constituie proba coeziunii avocaturii 
din Bucureşti !  

În condiţiile în care avocatura bucureşteană este preocupată de apărarea apărării de 
agresiunile la care este supusă fie prin "acapararea" fără scrupule a ariei de competenţă 
profesională tradiţională a avocatului de către alte profesii - acţiune adeseori iniţiată sau sprijinită 
de avocaţi - fie prin acţiuni violente din exterior, unitatea Corpului de avocaţi este indispensabilă 
pentru apărarea profesiei ! Acelaşi trebuie să fie efortul pentru consolidarea sistemului de asigurări 
sociale care este, în majoritate, susţinut de avocatura din Bucureşti de peste 70 de ani ! 

Am convingerea că manifestările vor avea succesul garantat de organizarea lor în acelaşi 
cadru ca şi anul trecut şi că experienţa dobândită va fi perpetuată, astfel încât "Ziua Baroului 
Bucureşti" să fie instituită formal şi să fie sărbătorită cu încrederea în posibilitatea realizării 
idealurilor profesionale ale fiecărui avocat, care, nu se pot împlini decât în cadrul şi cu sprijinul 
Corpului profesional.  

Dăinuirea cofraternităţii profesionale este temelia naşterii şi propăşirii profesiei, iar 
manifestarea de faţă este expresia efortului de a menţine şi dezvolta unitatea avocaturii din 
Bucureşti ! 

 
Preşedinte al Uniunii Naţionale a Barourilor din România 
 
Av. dr. Gheorghe Florea 
 


